

中国法学核心科研评价 (CLSCI) 来源期刊  
中文社会科学引文索引 (CSSCI) 来源期刊  
中国人文社会科学期刊AMI综合评价 (A刊) 核心期刊  
全国中文核心期刊

# 中国刑事法杂志

CRIMINAL SCIENCE

2022

—第5期—



中华人民共和国最高人民检察院主管  
最高人民检察院检察理论研究所主办



## 编辑委员会

主任委员: 童建明

委员: ( 以姓氏笔画排列)

万 春 王守安 王 牧 卞建林 邓思清 龙宗智 卢建平 李如林

陈卫东 陈光中 陈兴良 陈国庆 周光权 胡卫列 郝赤勇 南 英

谢鹏程 谢望原

主 编: 谢鹏程

副 主 编: 邓思清 蔡 巍 石 磊

---

## 数字刑事法治专题

数字经济刑事法治保障研究 ..... 贾 宇 ( 3 )

数据犯罪刑法规制完善研究 ..... 刘宪权 ( 20 )

法律监督数字化智能化的改革图景 ..... 高景峰 ( 36 )

数字时代加密货币洗钱犯罪的防治 ..... 赵炳昊 ( 49 )

## 个罪研究

有因型敲诈勒索的刑法定性

——以被害人过错为视角 ..... 蔡 颖 ( 64 )

## 诉讼理论

刑事涉案财物处置的失范与规范 ..... 梁 健 ( 80 )

最佳解释推论的误读与澄清 ..... 王星译 ( 98 )

罪错未成年人分级处遇规则的体系建构 ..... 王 译 ( 117 )

德国刑事协商制度改革述评与镜鉴 ..... 李章仙 ( 133 )

## 域外刑法理论

作为违反协力义务报应的刑罚

——论犯罪论的新范式 ..... [德] 米夏埃尔·帕夫利克 赵书鸿 ( 译 ) ( 156 )

**CONTENTS**

**• DIGITAL CRIMINAL RULE OF LAW •**

Criminal Protection for Digital Economy ..... *Jia Yu* ( 3 )

Improving Criminal Regulation on Data Crime ..... *Liu Xianquan* ( 20)

Reform Prospect of Digitalization and Intellectualization of Legal Supervision ..... *Gao Jingfeng* ( 36)

Prevention and Punishment for Money Laundering Crime against Cryptocurrencies  
in the Digital Era ..... *Zhao Binghao* ( 49)

**• STUDY ON INDIVIDUAL CRIMES •**

Criminal Judgment on Extortion for a Certain Reason through the Lens of Victim’ s Fault ..... *Cai Ying* ( 64)

**• THEORY OF CRIMINAL PROSECUTION •**

Normlessness and Normalization of Property Disposal in Criminal Procedure ..... *Liang Jian* ( 80)

Debunking the Myth of the Inference to the Best Explanation ..... *Wang Xingyi* ( 98)

System Construction of Grading Treatment Rules for Juvenile Delinquency ..... *Wang Yi* ( 117)

Review and Reference of Plea Bargaining System in Germany ..... *Li Zhangxian* ( 133)

**• GLOBAL PERSPECTIVES •**

Punishment in Retaliation for Breach of Duty to Cooperate  
—On a New Paradigm in the General Theory of Crime ..... *Michael Pawlik Zhao Shuhong ( trans. )* ( 156)

( Translated by *Shao Jun*)